
مشاور رئیس جمهور ؛ ضعف در لجستی عامل جا ماندن ایران از بازار منطقه

چابهار اظهار داشت: اصل این است که در چنین همایشهای به گزارش ایرنا، "سعید محمد" روز پنجشنبه در همایش لجستی

بخشهای مختلف مربوط با این موضوع لجستی بتوانند همدیر را پیدا کنند و باهم تبادل نظر کنند. باید سع شود از کارهای

جزیرهای پرهیز کنیم، کارای این همایشها این است که بتوانیم تا انتهای کار به اهداف مورد نظر دسترس پیدا کنیم .

حجم تجارت را در دنیا سالانه ۴۲ هزار میلیارد دلار اعلام کرده است گفت: ایران در ی ه سازمان تجارت جهانوی با بیان این

موقعیت استراتژی قرار گرفته است و مبادلات تجاری زیادی را در منطقه خودمان شاهد هستیم.

 دبیر شورایعال مناطق آزاد تاکید کرد: ۲۲ کشور مورد تاثیر در تجارت و در اطراف ایران وجود دارد که شامل ۱۵ کشور همسایه و

هفت کشور غیر همسایه مبادلات تجاری زیادی با ما دارند که جمعا ۲۲ کشور «هفت هزار و ۵۰۰ میلیارد دلار» در سال مبادلات

تجاری دارند و سهم ایران از این میزان، هشت دهم درصد است .

محمد با طرح این سوال که چرا ما نتوانستیم به جایاه واقع تجاری ایران در منطقه دسترس پیدا کنیم اظهار داشت: آماده نبودن

ل است و برای همین است که در این همایش به موضوع مهم لجستیو ترانزیت مهمترین مش کشورمان در بحث لجستی

مپردازیم.

از کریدورهای کرد: کریدورهای زیادی را در منطقه داریم ، کردیور شمال _ جنوب که ی مناطق آزاد کشور تصری دبیر شورایعال

است که امان عبور از کشور ما را فراهم مکند.

وی گفت: کریدور شرق _ غرب و اخیرا کمربندی جاده که طرح چین در منطقه تعریف شده است و در همه این کریدورها کشور ما

متواند نقشآفرین باشد، اما بعضا مزیتهای رقابتمان را از دست مدهیم.

مشاور رییس جمهور ادامه داد: عدهای مگویند که بحث سیاس، بینالملل و تحریم است اما کسان که مخواهند بارشان را به مقصد

برسانند فقط و فقط ۲ موضوع برایشان مهم است؛ نخست اینه با کمترین هزینه بار را به مقصد برسانند و دیری اینه در کوتاهترین

زمان ممن کالاهای خود را را به مقاصد هدفشان حمل کنند.

او افزود: به جای اینه تقصیر را به گردن مسائل سیاس و بینالملل بیندازیم خوب است که واقبینانه موضوعات را کناش کنیم تا

بتوانیم به پاسهای درست برسیم.

وی تاکید کرد: امروز مبینیم که به جای اینه از مسیر زمین ایران استفاده شود از قزاقستان و بندر آکتاو بارها مستقیم به بندرهای

تواند محور کمربند شمالما که از مسیر سرخس و اینچهبرون م شود و عملا مسیر زمینآذربایجان و بعد هم به سمت اروپا منتقل م

کشور را تشیل دهد در حال از بین رفتن است.

دبیر شورایعال مناطق آزاد بیان داشت: به من گفته شده است که سرعت سیر کالا در کشور پن کیلومتر در ساعت است، این عدد

بسیار وحشتناک بوده و باری که امروزه به سمت اینچهبرون مرود با اینه آنجا راهآهن کشیده شده است اما زمان که بار مخواهد از

آنجا عبور کند هی مزیت برای صاحب کالا و بار ندارد.

وی ادامه داد: اگر بتوانیم خلاءهای زنجیره لجستی کشور را برطرف کنیم آن موق موفق خواهیم شد که کریدورها را احیا کنیم و توجه



داشته باشیم که هر کدام از دستاهها در احیای این کریدورها نقش خاص خود را دارند.

محمد گفت: در بین دستاههای که در این حوزه کار مکنند، وزارت امور خارجه در بحث دیپلماس اقتصادی و بازاریاب بسیار

تاثیرگذار است، وزارت راه و شهر سازی در تمیل زیر ساختها، وزارت اقتصاد و داراری در بخش گمرکات، وزارت جهاد کشاورزی

و معاونتهای مختلف آن در آسان کردن فرآیند صادرات و واردات ، وزارت بهداشت و ناجا هم متوانند کم کنند.

دبیر شورایعال مناطق آزاد تاکید کرد: حدود ۲۷ مجموعه در گمرکات و مرزهای ما مستقر است و وظیفه دارند فرآیندهای ترانزیت را

تسهیل کنند.

وی تصری کرد: برخوردهای جزیرهای باعث مشود که همیشه نارضایت وجود داشته باشد، در ی گمرک سه دستاه ایسری

متوقف شده که بدلیل تداخلات بین بخش بوده است. خیل از جاها از کوچترین امانات برای ترانزیت برخوردار نیستند و

خدمات رفاه به ترانزیت کنندگان دچار اختلال است. ما در مناطق آزاد به دنبال این هستیم تا جای که مشود ظرفیتها را احیا کنیم.

مشاور رییس جمهور گفت: مناطق آزاد ظرفیت بالای دارند؛ از ۷۴ گذرگاه زمین ۳۰ گذرگاه در مناطق آزاد است و تعداد پست

اسلههای که در کشور در حال بهرهوری است ۹۹ پست اسله در مناطق آزاد و ۱۴ پست اسله هم در حال ساخت است.

محمد افزود: ظرفیت کارگاهها حدود ی میلیون تن در سال در فرودگاههای منطقه آزاد بوده و در حال افزایش است و ظرفیت ۶۰۰

هزار تن به آن اضافه خواهد شد.

وی اظهار داشت: از چابهار تا قشم در زنجیره لجستی کشور هستیم، بندر و اسله کاوه را داریم و اگر اتصال پل قشم به بندرعباس

محقق شود از بندر کاوه متوانیم خدمات لجستی و ترانزیت را داشته باشیم.

او ادامه داد: در بندر انزل و امیرآباد، کاسپین، مرزهای همچون سرخس و دوغارون ، میل و ریمدان مستقر هستیم و امیدواریم خط

راه آهن که اتصال برقرار مکند حتما ناه به مرز میل داشته داشته باشد، در شمال بازارچه مرزی نوردوز  و همینطور در مرز

بازرگان با جمهوری آذربایجان و در مرزهای بانه و مریوان، مرز باشماق ، خسروی، پرویز خان در مرز اروند و درواق در همه این نقاط

ما ظرفیتهای بسیار بالای داریم.

دبیر شورایعال مناطق آزاد افزود: در کنار این ظرفیت لجستی، به دنبال این هستیم تا خدمات پول و بان و همینطور سایر

خدمات که نیازمند تمیل زنجیره لجستی است را احیا کنیم.

توانیم در ییری کردهایم و مجوزهای آن در حال اخذ است که مسعید محمد ادامه داد: بحث بورس بینالملل را در مناطق آزاد پی

بخش با فروش اوراق و تعریف پروژههای به صورت ارزی صندوقهای را تاسیس کنیم تا از این مسیر بتوانیم زیرساختها را در مناطق

آزاد در بخش لجستی و تزانزیت تمیل کنیم.

او گفت: ی از موضوعات که به جدیت دنبال مکنیم مناطق آزاد مشترک است ، در ت ت گمرکات و مرزهای که ما با کشورهای

همسایه و غیر همسایه داریم امان ایجاد مناطق آزاد مشترک وجود دارد .

وی ادامه داد: اگر بخواهیم بحثهای لجستیمان تقویت شود چند حوزه را باید برنامهریزی کنیم، نخست بحث زیرساختها است که

در بخشهای مختلف ریل، جادهای که نیاز به مناب دارد و  درحال پییری است.

دبیر شورایعال مناطق آزاد کشور ادامه داد: اینه مبینیم مناب کشور در پروژههای صرف مشود که شاید الویت ندارد و در داخل

کشور هم هزینه مشود ، اما ضربههای اصل و مسیرهای ترانزیت مورد غفلت قرار مگیرد. نیاز است که این موضوع بازنری شود .



وی افزود: علاوه بر تیمل زیر ساختها نیاز به تسهیل خدمات داریم؛ بحثهای بان، بیمهای و انتقالها نیازمند است در موردشان

صحبت شود و اینه ی نقطه کوری که داریم این است که همه دستاهها بسته به ماموریتهایشان مخواهند وظایف خودشان را

انجام دهند، اینجا نیاز است که ی حمران واحد داشته باشیم.

سعید محمد گفت: تمام نهادها نیاز به ی متول اصل دارند، خیل جاها است که این نهادها باید در کنار هم کارها را انجام دهند و

معمولا جای که کارِ گروه نیاز است ما در آنجا دچار اختلال مشویم و باید در مناطق آزاد ما ی مدیریت واحد رقم بخورد.

مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعال مناطق آزاد کشور همچنین در مراسم افتتاح نمایشاه لجستی چابهار شرکت مکند.


